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De to erfarne dokumentarister oplyser i 
en pressemeddelelse, de har valgt at 
producere undervisningsfilmen med 
baggrund i Kompagniets fascinerende 
historie med en lang række håndtag til 
aktuelt at blive klogere på forretnings-
udvikling, iværksætteri og kulturfor-
ståelse. De mener, at ØK's stifter, H.N. 
Andersen, er i særklasse til inspiration 
for unge aktuelt. Han voksede op under 
beskedne kår i Nakskov, og det lykke-
des for Andersen at arbejde sig op til at 
blive en af hovedkræfterne i dansk 
erhvervsliv (red.: Som vi også så det i 
DR-serien, Matadorerne). Han var en 
visionær iværksætter, der realiserede 
sin plan om et verdensomspændende 
ØK. Hans forretningsplan var bane-
brydende i en vekselvirkning mellem 
skibsfart, handel og industri. Filmens 
producenter vil også dykke ned i hans 
særlige talent for meget bredt netværk. 
Selvom ØK ikke længere eksisterer 
som selvstændig virksomhed, har 

Kompagniet sat sine varige spor, 
fortsætter de to bag filmen. Dels som 
grundlægger af en række virksom-
heder, der fortsat trives, dels som 
fødselshjælper for store danske virk-
somheders markedsføring over hele 
verden og i udviklingen af dansk ship-
ping og søfart. 

Fandt også ØK-ånden

Tilrettelæggerne har researchet i 
danske og udenlandske arkiver for at 
finde det optimale billedmateriale til 
undervisningsfilmen. Historien om ØK 
fortælles også af en række historikere, 
forskere, erhvervsfolk og tidligere ØK-
ansatte (bl.a. Erik Bøgh Christensen 
og tidligere informationschef Claus 
Arboe Rasmussen). Tilrettelæggerne 
har i forbindelse med deres research 

mærket den meget store veneration, 
der fortsat er omkring ØK – både 
blandt tidligere medarbejdere og i 
offentligheden. 

Men for unge i dag er ØK stort set 
ukendt. Derfor mener Anette Eggert 
Frydenberg og Ebbe Kyrø og de to 
fonde, der støtter projektet, at det er 
vigtigt, at unge får mulighed for at 
dykke ned i fortællingen om et af 
Danmarkshistoriens største erhvervs-
eventyr. Og at de samtidig får indsigt i, 
hvordan innovation, konjunkturer og 
rammevilkår spiller en rolle for 
erhvervslivet og samfundet aktuelt.  

Ny ØK-undervisningslm som aktuel
grobund og inspiration for dagens unge 
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Støttet økonomisk af Orient's Fond samt 
ØK-Fonden har tilrettelæggerne på billedet 
her, Anette Eggert Frydenberg og Ebbe 
Kyrø lagt fra kaj for at producere en under-
visningsfilm baseret på ØK. Filmen, som 
forventes lanceret allerede efter sommeren, 
er beregnet til undervisning på gymnasier 
og højere uddannelser. Filmen kommer 
med tilhørende opgavesæt til at ligge på 
Nexus Learning (www.nexuslearning.dk) 
samt Youtube. Den bliver ikke alene for-
beholdt undervisning, men kan også ses 
gratis af alle med interesse for søfart, 
handel, iværksætteri - ja alt, ØK i det hele 
taget står for.

Fondenes kommentarer til støtte af filmen –
Redaktørens A´ Propos: Ville HNA klare sig i dagens ”Løvens Hule”?
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Mærkedage - med en hjertelig lykønskning!
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16.06

Finn Sørensen

Juelsminde

caracas@mail.tele.dk 

21.05

Henrik Blichfeld

USA

hblichfeld@gmail.com

06.04

Kristian Bonnichsen

Singapore

kristianbonnichsen@gmail.com

27.04

Eric Lillelund

Greve

ericlillelund@live.dk 

20.05

Anton Nissen

Hørsholm

anton.nissen@outlook.dk 

12.06

Gorm Kjærbøll

Hvidovre

gorm.kjaerboll@gmail.com

Fødselsdags-portræt
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02.06

Mogens Toft

Taastrup

bmtoft@webspeed.dk  

25.04

Henrik Mørck

Klampenborg

henrik.morck@hotmail.dk  

18.05

Martin Borch

Hellerup

MartinB@dk.ibm.com  

17.04

Kenneth Mathson 
Hansen

Sandvig, Bornholm

ambadane@yahoo.com 

04.06

Poul Schoelzer

Glostrup

ejbymosevej49a@gmail.
com 

18.04

Arne Grønvold 
Jensen

Næstved

arne@groenvold.dk 

02.05

Ole Kudahl Isaksen

Kolding

ole.isaksen@smurfitkappa.dk 

07.05

Kirsten A. 
Kristensen

Ølstykke

kirsten.egon@live.dk  

02.06

Svend Aa Mønsted

Allerød

svendmoensted@msn.com  

10.05

Torben Søderberg

København

southberg@live.dk 

24.06

Niels Peter Brandi

Dragør

np@casabrandi.dk 

04.06

Jes Grunnet-Jepsen

Spanien

jesgrunnet_jepsen@hot
mail.com 

09.09
Ole P. Larsen 
København
ole-larsen@mail.tele.dk
Foto under nye medlemmer

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Nye livsvarige medlemmer 

Viggo Henning Thomsen, Sindal. Påmønstrede 
”Azuma”, 1. december 1972, som messedreng, 
senere kokkelærling, og han var i den del af 
”Azuma”s besætning frem til 8. april, 1974. Viggo 
har også sejlet med DFDS og undervist på 
skoleskibet, Danmark. Viggo blev uddannet som 

bager, 1977, og skibskok, 1980. Med den bag-
grund blev han 1982 ansat på Hjørring Tekniske 
Skoles nyoprettede levnedsmiddelafdeling. Det 
ansættelsesforhold kom til at vare i mere end 35 år 
frem til 2017, hvor han gik på efterløn. 

55 år:

02.03

Knud Mohr

Singapore

knud.mohr@brenntag-asia.com  

Forsinket fødselsdagshilsen!
Knuds halvrunde fødselsdag, 2. marts, glippede 
desværre i seneste blad, så her følger vi op med 
forsinket hilsen: 

Siden seneste udgave af ØK Bladet har yderligere syv medlemmer 
registreret sig som medlemmer af ØK Klubben på livstid:

• Stefan D. Buch, Helsingør

• Christian Christensen, Rønde

• Claus E. Jørgensen, Fredericia

• Jens E. Dahl, København

• Vagn Fausing, Stamford, USA

• Peder Rejmers, Waltenhofen, Tyskland

• Michael Steen Lunde, Schweiz

Der er nu i alt 119 livstids medlemmer i ØK Klubben.

Ole Poul Larsen, København, ansat 1966 som 
elev i ØK, Skibsafdelingens bogholderi. Efter 
værnepligt tilbage til ØK, placeret under Henning 
Sørensen i Skibsbogholderiet, og Ole havde her 
Jens Høding som sin læremester. Han husker også 
Jørgen Bratz fra håndbold i ØKB, senere 
håndboldklubben Gullfoss. Ole forlod ØK 1971, 

først til Dansk-Fransk, derefter til A.P. Møller-
Mærsk. Han var udsendt for Mærsk til Philippiner-
ne, Hong Kong, Kina og Holland. Sidste post i 
Mærsk inden pensionering var som leder af 
gruppens revisionsafdeling. Ole fylder 75 år, 
9. september, som det fremgår af fødselsdags-.
listen modsat side.

Michael Otto, South Carolina, er vendt tilbage 
som medlem. Michael startede i ØK, 1979, til-
knyttet forskellige afdelinger, inden han blev ud-
sendt til USA, 1984, som controller for EAC 
Steamship Agencies i Seattle og Portland. Efter et 
år i Seattle blev han flyttet til New York med ansvar 
for bogholderiet i EAC Engineering, EAC Trading 

og EAC Timber. I begyndelsen af 1986 blev 
Michael overflyttet til New Zealand i ØK’s skibs-
agentur organisation. Efter en kort tid der, var der 
behov for Michael i Shipping Project afdelingen i 
København. Det sagde han nej til og besluttede at 
forlade ØK.

Henri Holm, Nakskov, ansat i ØK 1954-1972 kun 
afbrudt af værnepligt 1957. Tjeneste i forskellige 
skibe som matros og bådsmand samt fungerende 
tømrermand med bl.a. Mombasa, Pretoria, Malac-
ca og Samoa. Gift i 1972 og valgte herefter mere 
hjemlige breddegrader hos Sydfynske Damp-
skibsselskab i 28 år som matros og tillids-mand. 

Formand for Nakskov Marineforening i 13 år. 
Pensioneret 2000. Var med til at starte Søfarts 
Museet i Nakskov sammen med ingeniør Per Kock, 
ØK og Nakskov Skibsværft. Henri er fortsat 
engageret i museets bestyrelse og på kustode-
holdet midt i den aktuelle udvikling for museet 
(mere om det side 7).

Michael Steen Lunde, Schweiz. Elev i ØK, 1986. 
Efter militærtjeneste og HD-uddannelse udsendt til 
Mapol i Brasilien, efterfulgt af udnævnelse til 
General Manager, Old East African Trading Co., 
Uganda. Derefter udstationeret som General 
Manager, Domino Ink Printing, Beijing – et joint-
venture mellem ØK og Domino Printing UK. 
Michael forlod Beijing og ØK 1996, hvorefter han 

var dansk handelsattaché med ansvar for Portugal 
og Spanien. Michaels erhvervskarriere fortsatte 
med direktør poster for danske virksomheder i 
Frankrig, Schweiz, Ghana, Nigeria og Sydafrika. 
Nuværende virke er bestyrelsesformand i BOPA 
Microfinance, Partner i IPO Capital, deltids CFO og 
investor i mindre schweizisk softwarefirma samt 
investor i diverse virksomheder.

Klaus Ehlers, Nakskov. Ansat ØK som aspirant 
1989 og sejlede med Jutlandia, Selandia, Alsia og 
Arosia. Efter maskinmester studie projektleder hos 
Dansk Shell, LEGO, Velux, Danfoss og senest som 

vedligeholdelseschef i Frederikssund Kommune. 
Også Klaus’s far, farfar og onkel var en del af 
Nakskov Skibsværft og ØK.
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Fødselsdags-portræt: Gorm Kjærbøll, 70 år, 12. juni 2023

Gorm mødte på sin første ØK-dag, 1972, i rullekrave-
sweater. Han fik derfor et godt, kontant råd af personale-
chefen, Gunnar A. Engelmann, om at finde konfirmations-
slipset frem næste dag og fremover. Så nu var han en del 
af et højteknologisk verdensfirma med stram slipseknude. 

Gorm kommenterer: - ØK´s nye containerskibe var 
dengang second-to-non og var med til at bane vejen for 
meget effektive transporter på flere ruter, bl.a. hjulpet på 
vej af nyt IT eller EDB, som man sagde dengang. Det var 
en teknologisk udvikling, som jeg deltog i også efter min 
ØK-tid og i de seneste år før pensionering, i et forum, 
Clean Cargo Working Group (CCWG), sammen med 
andre store afskibere, andre transportkøbere og rederier. 
Vi udviklede bl.a.  metodik for CO� målinger, beregninger, 
m.v. I det arbejde havde jeg stor fordel af, at jeg fra ØK 
kendte til anatomien i container shipping.

Jeg håber, det arbejde var et lille bidrag til en mere 
bæredygtig fremtid, som i særdeleshed er i fokus aktuelt. 
Gennem mere end 50 år har vi set en revolution i global 
handel og økonomi, der er båret af containertrafikken, 
som stadig bygger på de oprindelige moduler. Skibene er 
blevet ti gange større og mere omkostnings-effektive, 
men containerne og logistik-udfordringerne er næsten 
uændrede. 

Respekt om møder med topfolk

Gorm fortsætter: - Det havde sit udgangspunkt i, at den 
gammeldags stil på hovedkontoret blev moderniseret 
noget i min tid i ØK. Slipseknuderne blev trods alt løsnet, 
og omgangstonen blev mere fri. På et tidspunkt blev der 
endda indført grønne planter i huset, men da planterne 
begyndte at udvikle blomster, var det ved at gå for vidt, og 
Sparsøs sekretær måtte rundt for at klippe knopper af! 

På min vej gennem ØK er jeg naturligvis stødt på mange 
interessante mennesker. Som ung i Kompagniet indgød 
møder med ØK´s topfolk som Mogens Pagh og Henning 
H. Sparsø samt Børge Rathje, ScanDutch, mig særlig 
respekt. Deres dygtighed og visioner kunne ikke 
bestrides, trods senere erkendte fejl og mangler, i lyset af 
deres stærke karisma.

Lykkelig ØK-melding efter sabbat år 

Efter realeksamenen tog jeg et sabbatår. Det blev brugt til 
to rejser på langs af Atlanterhavet fra England til 
Falklandsøerne med en afstikker til Brasilien som 
skibsdreng på en coaster fra Svendborg. Derefter var jeg 
tre måneder yngste mand på en Søby-kutter, som 

skibsfart, hvor Kompagniet var meget innovativt og 
præsenterede fantastiske nybygninger ved Langelinie-
kajen.

Fem år i Asien

Mit videre forløb i ØK bragte mig i 1976 med m/s 
”Ancona” til Interocean-EAC i Singapore, hvor jeg som 
”executive trainee” især arbejdede med operationen i 
havnen. Agenturet håndterede flere anløb dagligt af 
forskellige skibstyper, og jeg fik mange spændende 
oplevelser på disse skibe, som skulle klareres på reden.

EAC Shipping i Hong Kong blev i 1977 mit næste stop. 
Her erfarede jeg, at salg nok ikke var mit gebet, men det 
var lærerigt at prøve. Og igen en meget spændende tid 
med mange gode kolleger i denne fantastiske by, og jeg 
fik også prøvet kræfter med den udfordrende 
Transpacific Line i regionalkontoret.

Fem år blev det til i Asien, derefter retur til Hovedkontoret 
i Shippings udviklingsafdeling og senere til økonomi-
styring. Jeg fik også tid til at læse HD. 

Mange gode kolleger

1988 var jeg klar til at søge nye græsgange efter 16 år i 
ØK. Jeg kom først til et norsk start-up firma, som så en 
fremtid i ”surface effect technology” til passagerfærger. 
Men teknologien og økonomien i firmaet slog ikke helt til, 
så jeg måtte videre og fandt job som økonomi- og 
logistikchef i en dansk afdeling af en svensk koncern, 

som nu er mest kendt for husholdningsprodukter. Det blev 
til 27 år her, mest med koncernlogistikken, og jeg fik 
megen nytte af min erfaring fra ØK-tiden. Ikke mindst i 
forbindelse med etablering af globalt indkøb af container-
transporter, som viste sig at være ganske omfattende, da 
vi samlede data fra alle koncernselskaberne. 

I forbindelse med min tilknytning til ØK Klubben vil jeg 
gerne fremhæve Ole Møller, som jeg havde fornøjelsen af 
at bo i messe med den første tid i Hong Kong, Niels Veje 
som jeg kæmpede sammen med under den første del af 
Transpacific-krisen, og Jørgen K. Jørgensen, som jeg 
delte kontor med i udviklingsafdelingen. Desuden Ole 
Mohrsen, som jeg lærte at kende allerede i elevtiden, hvor 
jeg var aktiv i ØK´s roklub. Det er ikke mindst sådanne 
ildsjæle, der med deres selvopofrende sociale indsats har 
skabt den særlige ØK-ånd, som stadig eksisterer i ØK 
Klubben. Jeg nyder at følge klubben og dens medlemmer, 
som har præget mig fra ung og uerfaren.

…og så er der kajakken

Andet, som har fulgt mig lige så længe som containerne, 
er min første kajak. Den har fået lidt ny epoxy og opfører 
sig lige så let gennem vandet, som da jeg først søsatte 
den i Svendborgsund. Nu klør jeg på med kajak fra 
sommerhuset, og den er erstattet af en nyere model, som 
jeg jævnligt tonser afsted i sammen med andre gamle 
tosser. Vi er dog endnu ikke for gamle til at stille op til 
konkurrencer, og i år måske det klassiske løb på 70 km 
ned ad Gudenåen.
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Rullekraven blev skiftet ud med slips – og 
jeg oplevede en fantastisk udvikling af ØK

trawlede torsk øst for Nexø. Min far var uddannet 
agronom, og min mor var hjemmegående, så den 
maritime interesse lå ikke i blodet. Men jeg blev påvirket af 
søfartsmiljøet på Thurø, hvor jeg voksede op.

Det var svært at komme tilbage til studierne efter at have 
mærket det ”pulveriserende” liv, så jeg var lykkelig, da ØK 
godkendte min ansøgning. Jeg startede, som elev i ØK´s 
Linjeafdeling i januar 1972, men det meste af elevtiden 
tilbragte jeg hos ScanDutch i Amaliegade. Containeri-
seringen var i sin vorden, og jeg fik lov til at arbejdede med 
positionering af boksene mellem havne i Europa og Asien 
bl.a. med hjælp af nyudviklet IT software (CAT). Det var en 
spændende tid for mig og en gylden periode for ØK´s 

Gorm tonser også gerne rundt i sin kajak – ikke mindst 
når barnebarn Anton er med.

Gorm Kjærbøll, Hvidovre, samler familie og venner til rund fødselsdag, 12. juni. Han 
startede i ØK´s skibsafdeling, 1972.

ØK-verdenens fine person-tilfældigheder

ELJ

Er det ikke??? Jo, ØK-vennerne 
Susanne og Steen. 

Vi er jo mange, der har krydset vores 
ØK-veje Verden over såvel i job som 
privat – og hver eneste gang glæder vi 
os over det. Som f.eks. denne 
spontane feriehilsen til ØK Bladet fra 
Jee Hee og Lars Boe:

-Vi nyder her i februar nogle uger med 
datter Lise og hendes Patrick samt 

deres tre børn, tvillingerne Vincent og 
William, seks år, og Emilia på tre år her 
i Hua Hin, Thailand. 

Mens vi er ved at bestille mad, ser vi 
personer gå forbi, som ser bekendte 
ud. Jeg råber 'Steen'… og ganske 
rigtigt. Det var ØK-venner, Susanne 
og Steen Chr. Pedersen, der gik forbi 

restauranten. Vi fik naturligvis en 
hyggesnak om nu og før, inden de 
skulle videre. 

Dejlig og uventet overraskelse at 
møde ØK venner, selv 10.000 km. fra 
Holbergsgade.  Small world.
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Fødselsdags-portræt: Gorm Kjærbøll, 70 år, 12. juni 2023

Gorm mødte på sin første ØK-dag, 1972, i rullekrave-
sweater. Han fik derfor et godt, kontant råd af personale-
chefen, Gunnar A. Engelmann, om at finde konfirmations-
slipset frem næste dag og fremover. Så nu var han en del 
af et højteknologisk verdensfirma med stram slipseknude. 

Gorm kommenterer: - ØK´s nye containerskibe var 
dengang second-to-non og var med til at bane vejen for 
meget effektive transporter på flere ruter, bl.a. hjulpet på 
vej af nyt IT eller EDB, som man sagde dengang. Det var 
en teknologisk udvikling, som jeg deltog i også efter min 
ØK-tid og i de seneste år før pensionering, i et forum, 
Clean Cargo Working Group (CCWG), sammen med 
andre store afskibere, andre transportkøbere og rederier. 
Vi udviklede bl.a.  metodik for CO� målinger, beregninger, 
m.v. I det arbejde havde jeg stor fordel af, at jeg fra ØK 
kendte til anatomien i container shipping.

Jeg håber, det arbejde var et lille bidrag til en mere 
bæredygtig fremtid, som i særdeleshed er i fokus aktuelt. 
Gennem mere end 50 år har vi set en revolution i global 
handel og økonomi, der er båret af containertrafikken, 
som stadig bygger på de oprindelige moduler. Skibene er 
blevet ti gange større og mere omkostnings-effektive, 
men containerne og logistik-udfordringerne er næsten 
uændrede. 

Respekt om møder med topfolk

Gorm fortsætter: - Det havde sit udgangspunkt i, at den 
gammeldags stil på hovedkontoret blev moderniseret 
noget i min tid i ØK. Slipseknuderne blev trods alt løsnet, 
og omgangstonen blev mere fri. På et tidspunkt blev der 
endda indført grønne planter i huset, men da planterne 
begyndte at udvikle blomster, var det ved at gå for vidt, og 
Sparsøs sekretær måtte rundt for at klippe knopper af! 

På min vej gennem ØK er jeg naturligvis stødt på mange 
interessante mennesker. Som ung i Kompagniet indgød 
møder med ØK´s topfolk som Mogens Pagh og Henning 
H. Sparsø samt Børge Rathje, ScanDutch, mig særlig 
respekt. Deres dygtighed og visioner kunne ikke 
bestrides, trods senere erkendte fejl og mangler, i lyset af 
deres stærke karisma.

Lykkelig ØK-melding efter sabbat år 

Efter realeksamenen tog jeg et sabbatår. Det blev brugt til 
to rejser på langs af Atlanterhavet fra England til 
Falklandsøerne med en afstikker til Brasilien som 
skibsdreng på en coaster fra Svendborg. Derefter var jeg 
tre måneder yngste mand på en Søby-kutter, som 

skibsfart, hvor Kompagniet var meget innovativt og 
præsenterede fantastiske nybygninger ved Langelinie-
kajen.

Fem år i Asien

Mit videre forløb i ØK bragte mig i 1976 med m/s 
”Ancona” til Interocean-EAC i Singapore, hvor jeg som 
”executive trainee” især arbejdede med operationen i 
havnen. Agenturet håndterede flere anløb dagligt af 
forskellige skibstyper, og jeg fik mange spændende 
oplevelser på disse skibe, som skulle klareres på reden.

EAC Shipping i Hong Kong blev i 1977 mit næste stop. 
Her erfarede jeg, at salg nok ikke var mit gebet, men det 
var lærerigt at prøve. Og igen en meget spændende tid 
med mange gode kolleger i denne fantastiske by, og jeg 
fik også prøvet kræfter med den udfordrende 
Transpacific Line i regionalkontoret.

Fem år blev det til i Asien, derefter retur til Hovedkontoret 
i Shippings udviklingsafdeling og senere til økonomi-
styring. Jeg fik også tid til at læse HD. 

Mange gode kolleger

1988 var jeg klar til at søge nye græsgange efter 16 år i 
ØK. Jeg kom først til et norsk start-up firma, som så en 
fremtid i ”surface effect technology” til passagerfærger. 
Men teknologien og økonomien i firmaet slog ikke helt til, 
så jeg måtte videre og fandt job som økonomi- og 
logistikchef i en dansk afdeling af en svensk koncern, 

som nu er mest kendt for husholdningsprodukter. Det blev 
til 27 år her, mest med koncernlogistikken, og jeg fik 
megen nytte af min erfaring fra ØK-tiden. Ikke mindst i 
forbindelse med etablering af globalt indkøb af container-
transporter, som viste sig at være ganske omfattende, da 
vi samlede data fra alle koncernselskaberne. 

I forbindelse med min tilknytning til ØK Klubben vil jeg 
gerne fremhæve Ole Møller, som jeg havde fornøjelsen af 
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jeg var aktiv i ØK´s roklub. Det er ikke mindst sådanne 
ildsjæle, der med deres selvopofrende sociale indsats har 
skabt den særlige ØK-ånd, som stadig eksisterer i ØK 
Klubben. Jeg nyder at følge klubben og dens medlemmer, 
som har præget mig fra ung og uerfaren.

…og så er der kajakken

Andet, som har fulgt mig lige så længe som containerne, 
er min første kajak. Den har fået lidt ny epoxy og opfører 
sig lige så let gennem vandet, som da jeg først søsatte 
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tosser. Vi er dog endnu ikke for gamle til at stille op til 
konkurrencer, og i år måske det klassiske løb på 70 km 
ned ad Gudenåen.

ELJ
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Børn af enestående ØK-epoke i Kina

ØK Bladets rødder til Kompagniets 
historie er mangfoldige. Vi fortæller jo 
så ofte om dem, der har oplevet så 
meget med ØK gennem tiderne på 
godt og ondt. Men nu får vi også indblik 
i hændelser blandt dem, der voksede 
op med ØK. Som her en kontakt til 
redaktionen fra Helle Jacobsen, der 
blev født midt i krigens rædsler i 
Shanghai 1945 som barn af ØK-
parret, Gudrun og Valdemar Jacob-
sen.   

Helle Jacobsen: - Min far var ansat i 
ØK næsten 30 år - heraf 15 år i Kina.  
Han blev sendt til Kina i begyndelsen 
af 30´erne og boede i Shanghai 
mange år sammen med min mor og 
familien også under hele krigen. Jeg 
blev født i Shanghai 1945, inden det 
lykkedes mine forældre at komme ud.  
Jeg selv har tilbragt mange måneder 
af min barndom på ØK´s skibe til bl.a. 
Californien, hvor min far senere var 
direktør for ØK´s kontor i  San 
Francisco.  Desværre blev min far syg 
og døde februar 1984. 

”Onklerne” Mogens og Axel

Min mor tog ud til Kina i 1938 for at 
blive gift med min far.  Det undrer mig, 
at min far turde bringe sin unge 
forlovede til Shanghai. Mine forældre 
og ØK-familierne Mogens Pagh samt 
Axel Brøndal var unge sammen med 
deres koner og børn (inkl. mig) i Kina. 
Pagh kaldte jeg "Onkel Mogens" og 
Brøndal "Onkel Axel". Jeg husker 
Pagh mest for hans dejlige latter, og at 
han kunne vrikke med ørerne. De var 
begge min søsters gudfædre (hun er 
seks år ældre end mig). Familierne 
Pagh og Brøndal kom ofte i vores 
hjem, og vi hos dem, da jeg var barn, 
og vi fik således lejlighed til at lege 
sammen med deres børn. Jeg er 
derfor meget glad for at møde Mogens 
Paghs søn, Nils, igen efter de mange 
år.  

Desværre fik min far konstateret skle-
rose, og det blev indirekte enden på 
hans karriere. Han blev sendt hjem til 
hovedkontoret 1953 på grund af sin 
sygdom. Han var ikke glad for at være 
på hovedkontoret. Alle prøvede dog at 
snakke ham fra at sige op, men han 
insisterede på, at vi skulle flytte til 
Californien, selvom han ikke havde 
udsigt til noget job der.  

ELJ

Helle Jacobsen og Nils Pagh mødtes igen i Paghs ældrebolig, Fællesgården på 
Østerbro i København, mange år efter deres barndom i Shanghai. Nils Pagh 
gjorde især erhvervs-karriere i Kryolitselskabet Øresund.
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ØK´s centrale position i Kina

ØK Bladet har søgt kommentarer til 
nogle af Helle Jacobsens oplys-
ninger hos en af de aktuelt bedste 
kendere til ØK-historien i Kina og 
Asien i øvrigt, Erik Bøgh Christensen, 
ØK Klubben.

Erik BC fortæller: - Valdemar Jacob-
sen blev født 1911, ansat i ØK 1927 
og udsendt for Kompagniet til Shang-
hai 1932, Hong Kong 1946, San 
Fransisco 1947 og hovedkontoret i 
København, 1953. Han forlod ØK 
1956.

ØK havde mange kontorer i Kina og 
mange danske udsendte. Shanghai 
var hovedkontoret for aktiviteterne i 
Kina, og lederen af kontoret i den 
periode var Axel Brøndal, der senere 
blev administrerende direktør for ØK, 
København. Så Valdemar og Axel 
Brøndal har været nære kollegaer 
sammen med Mogens Pagh, der blev 
udsendt til Shanghai,1931, derefter 
Hong Kong under 2.verdenskrig, San 
Fransisco efter krigen og København 
1958. En anden kollega var Tage 
Wøldike Schmith, der blev udsendt til 
Kina (Harbin) 1937.

Da Japanerne invaderede Kina og 
under den efterfølgende verdenskrig, 
havde ØK jo kontorer over hele Asien 
med flere hundrede danske ud-
sendte, og ØK´s politik var ikke at 
trække sig ud af krigsområderne men 
at fortsætte Kompagniets virke, så 
godt man nu kunne.  Mange ØK-folk 
sluttede sig til de allierede forsvars-
styrker i de lande, de var bosat i, og 
ØK mistede mange medarbejdere 
under 2. verdenskrig, hvor også 
mange kom i japanske fangelejre.     

Under 2 verdenskrig mistede ØK 13 
skibe og 182 medarbejdere. Mange 
hustruer blev evakueret fra de farlig-
ste krigsområder til sikre steder som 
Australien og Nordamerika. Jeg ved 
f.eks. at Tage Wøldike Schmidt's 
hustru blev evakueret til USA mens 
Schmith blev i Harbin og Tientsin 
under hele krigen. Flere hustruer 
bosat i Singapore blev også eva-
kueret. Jeg formoder, at der var tale 
om individuel behandling, og det var 
de udsendtes egen beslutning, om 
man ville evakueres eller ej. I alle 
tilfælde var det ØK, der stod for 
evakueringen, ofte på ØK´s egne 
skibe.

中国独特的EAC中国独特的

Kaptajn Ole Henriksen, Spanien, døde 5. december, 
2022, i en alder af 90 år. Efter to år på skoleskibene ”Georg 
Stage” og ”Danmark” samt Navigationsskolen i Køben-
havn, blev Ole ansat i ØK, 1956, bl.a. som overstyrmand på 
M.S. ”Siena” sidst i 1960´erne. 1969 udstationeret fem 
måneder i Liverpool som chef for ØK´s terminal der. 
Overflyttet til hovedkontoret 1970 med Cargo Super-
intendent ansvar for Nordeuropa og Middelhavet. 
Udnævnt til kontorchef, cargohandling afdelingen, 1975, 
også med ansvar for konstruktion og bygning af ØK´s 
marine container flåde. Efter pensionering boede Ole med 
sin kone en periode i Wales.  Efter nogle år flyttede de til 
Spanien

Jørgen Blom, Vejle, er død, 85 år gammel. Jørgen blev 
ansat i ØK, 1954, og udsendt til Bangkok i 1960, hvor han 
blev tilknyttet i Oriental Stores med ansvar for importfor-
retningen og afskibning af træ. 1962 blev han forflyttet til 
datterselskabet, Thai Coconut Industries, hvor han i 1963 
blev leder af kontoret i Hat Yai.  Jørgen forlod ØK i 1966.  
Senere ansat som JAKA´s direktør i deres skinke 
opskærings fabrik i New Jersey, USA.

Georg E. Pedersen, USA, død, 21. november 2022, 88 år. 
Som 14-årig var hans første ture på DFDS-skib M/S KNUD 
imellem Antwerpen og Danmark. Derefter et år på ØK´s 
M/S KOREA, der blev Georgs første rigtige oplevelse på de 
store have. Herefter voksede han i graderne i takt med 
påmønstringer på fragtskibe for mange rederier, sidst Sea-
Land. Dette citat fra NBC News er rammende for hans 
karriere: “He became a US Citizen in 1961, joined the 
Masters, Mates and Pilots in 1962. His memoir book, My 48 
Years at Sea: From Deck Boy in Denmark to Captain in 
America, chronicles stories from many of the 62 ships he 
served on including Gateway City’s rescue of 51 Vietnam-

ese refugees on July 13, 1978. Years later, many of those 
refugees and their families met with Georg to thank him for 
his part in that rescue. He was Chief Mate at the time, and in 
an NBC News interview, as the interview was being 
recorded, Georg said: ‘What you have to realize is that 
when you are out on the open sea, we are all brothers and 
sisters. If someone needs help, you give them help”.

Bjarne Dyrved, Houston, USA, er død, 86 år. Bjarne 
tiltrådte ØK-elevholdet 1953 i Maskinafdelingen, og gjorde 
i flere omgange tjeneste i ØK Thailand, inden han i 1966 
søgte videre i Haldor Topsøe koncernen. Han var indtil sin 
pensionering direktør for Topsøe, Houston USA. Bjarne 
holdt fortsat tæt kontakt til sine kolleger fra ØK-tiden bl.a. 
Anton Nissen. Og han var til frokost hos cykel- og ØK-
karriere vennen, Jens Mortensen, på Frederiksberg 
sammen med Erik (foto) Piil Clausen så sent som oktober 
2022. Men hjemme i Houston igen, stod det i januar klart, at 
han skulle igennem en meget kompliceret hjerteoperation, 
som han ikke overlevede. 

Verner Johanson, døde af en kræftsygdom, 2. februar 
2023, i en alder af 78 år.  Verner blev ansat som elev i ØK, 
1960. Hans første udsendelse var til Vancouver i 1966 
efterfulgt af Sct. Thomas, 1971–1973, San Francisco 
1973-1976. Efter et par år i København blev han 
udstationeret til Tokyo kontoret, 1980, efterfulgt af 
Sydafrika, hvor han mødte sin hustru, Marion, Hong Kong 
og Singapore. Verner var i hele sin karriere tilknyttet 
skibsafdelingen, de sidste år som regionschef for 
datterselskabet GEM (Global Equipment Management). 
Da ØK afviklede sine linjeaktiviteter til A.P. Møller-
Mærsk,1993, stoppede Verner i ØK og blev ansat i Clipper 
Bulk A/S, Danmark, som Controller i Finansafdelingen.

Dødsfald – Æret være deres minde

EBC + ELJ
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Nakskov Museum aktuelt

Foto: Erik Bøgh Christensen

Ærgerlig udvikling for 
Nakskov Skibs- og Søfartsmuseum
Nakskov Skibs- og Søfarts museum 
flyttes som tidligere omtalt i ØK Bladet 
efter planen ud af Nakskov Havn til en 
tidligere biblioteksbygning i Kloster-
gade midt i byen. Museet har siden 
åbningen for 25 år siden været stærkt 
præget af ØK´s skibsflåde i særlig 
relation til Nakskov Skibsværft og i 
flere tilfælde modtaget støtte af ØK 
Fonden. 

–  Det er så ærgerligt, siger lederen af 
museet de seneste snes år og æres-
medlem af ØK Klubben, Mogens 
Andreasen, i et stort interview til fag-
bladet Søfart. Mogens uddyber også, 
at han er ærgerlig over, at museet ikke 

indgår i kommunens plan for udvikling 
af havneområdet. De nye rammer, der 
stilles til rådighed i det tidligere 
bibliotek, er ikke hensigts-mæssige 
med sin placering væk fra havne-
miljøet og det gamle område for 
Nakskov Skibsværft. Men han mener 
også, det er ærgerligt på grund af 
udpræget skimmelsvamp i hele byg-
ningen, der flyttes ind i, og det betyder 
at hele kælderen skal lukkes af.  Rum 
inddelingen er i øvrigt ikke hensigts-
mæssig i forhold til det, der har været 
rammen hidtil på havnen.

Mogens Andreasen oplyser til ØK 
Bladet, at han stiller sig loyalt til rådig-

hed for flytningen som konsulent, når 
den skal gennemføres, men at der 
endnu ikke er en konkret tidsplan for 
det.

Skoleskibet Danmark til byen

Udviklingen til trods er der også godt 
nyt fra Mogens i Nakskov: - Skole-
skibet Danmark kommer til Nakskov, 
21.- 25. juni, som markering af det er 
90 år siden, det navnkundige skoleskib 
blev bygget på Nakskov Skibsværft. Vi 
håber også at se mange fra ØK 
Klubben i Nakskov disse juni-dage, 
siger Mogens Andreasen. 

    ELJ



76

Børn af enestående ØK-epoke i Kina

ØK Bladets rødder til Kompagniets 
historie er mangfoldige. Vi fortæller jo 
så ofte om dem, der har oplevet så 
meget med ØK gennem tiderne på 
godt og ondt. Men nu får vi også indblik 
i hændelser blandt dem, der voksede 
op med ØK. Som her en kontakt til 
redaktionen fra Helle Jacobsen, der 
blev født midt i krigens rædsler i 
Shanghai 1945 som barn af ØK-
parret, Gudrun og Valdemar Jacob-
sen.   

Helle Jacobsen: - Min far var ansat i 
ØK næsten 30 år - heraf 15 år i Kina.  
Han blev sendt til Kina i begyndelsen 
af 30´erne og boede i Shanghai 
mange år sammen med min mor og 
familien også under hele krigen. Jeg 
blev født i Shanghai 1945, inden det 
lykkedes mine forældre at komme ud.  
Jeg selv har tilbragt mange måneder 
af min barndom på ØK´s skibe til bl.a. 
Californien, hvor min far senere var 
direktør for ØK´s kontor i  San 
Francisco.  Desværre blev min far syg 
og døde februar 1984. 

”Onklerne” Mogens og Axel

Min mor tog ud til Kina i 1938 for at 
blive gift med min far.  Det undrer mig, 
at min far turde bringe sin unge 
forlovede til Shanghai. Mine forældre 
og ØK-familierne Mogens Pagh samt 
Axel Brøndal var unge sammen med 
deres koner og børn (inkl. mig) i Kina. 
Pagh kaldte jeg "Onkel Mogens" og 
Brøndal "Onkel Axel". Jeg husker 
Pagh mest for hans dejlige latter, og at 
han kunne vrikke med ørerne. De var 
begge min søsters gudfædre (hun er 
seks år ældre end mig). Familierne 
Pagh og Brøndal kom ofte i vores 
hjem, og vi hos dem, da jeg var barn, 
og vi fik således lejlighed til at lege 
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derfor meget glad for at møde Mogens 
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Helle Jacobsen og Nils Pagh mødtes igen i Paghs ældrebolig, Fællesgården på 
Østerbro i København, mange år efter deres barndom i Shanghai. Nils Pagh 
gjorde især erhvervs-karriere i Kryolitselskabet Øresund.
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ØK´s centrale position i Kina

ØK Bladet har søgt kommentarer til 
nogle af Helle Jacobsens oplys-
ninger hos en af de aktuelt bedste 
kendere til ØK-historien i Kina og 
Asien i øvrigt, Erik Bøgh Christensen, 
ØK Klubben.

Erik BC fortæller: - Valdemar Jacob-
sen blev født 1911, ansat i ØK 1927 
og udsendt for Kompagniet til Shang-
hai 1932, Hong Kong 1946, San 
Fransisco 1947 og hovedkontoret i 
København, 1953. Han forlod ØK 
1956.

ØK havde mange kontorer i Kina og 
mange danske udsendte. Shanghai 
var hovedkontoret for aktiviteterne i 
Kina, og lederen af kontoret i den 
periode var Axel Brøndal, der senere 
blev administrerende direktør for ØK, 
København. Så Valdemar og Axel 
Brøndal har været nære kollegaer 
sammen med Mogens Pagh, der blev 
udsendt til Shanghai,1931, derefter 
Hong Kong under 2.verdenskrig, San 
Fransisco efter krigen og København 
1958. En anden kollega var Tage 
Wøldike Schmith, der blev udsendt til 
Kina (Harbin) 1937.

Da Japanerne invaderede Kina og 
under den efterfølgende verdenskrig, 
havde ØK jo kontorer over hele Asien 
med flere hundrede danske ud-
sendte, og ØK´s politik var ikke at 
trække sig ud af krigsområderne men 
at fortsætte Kompagniets virke, så 
godt man nu kunne.  Mange ØK-folk 
sluttede sig til de allierede forsvars-
styrker i de lande, de var bosat i, og 
ØK mistede mange medarbejdere 
under 2. verdenskrig, hvor også 
mange kom i japanske fangelejre.     

Under 2 verdenskrig mistede ØK 13 
skibe og 182 medarbejdere. Mange 
hustruer blev evakueret fra de farlig-
ste krigsområder til sikre steder som 
Australien og Nordamerika. Jeg ved 
f.eks. at Tage Wøldike Schmidt's 
hustru blev evakueret til USA mens 
Schmith blev i Harbin og Tientsin 
under hele krigen. Flere hustruer 
bosat i Singapore blev også eva-
kueret. Jeg formoder, at der var tale 
om individuel behandling, og det var 
de udsendtes egen beslutning, om 
man ville evakueres eller ej. I alle 
tilfælde var det ØK, der stod for 
evakueringen, ofte på ØK´s egne 
skibe.
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Kaptajn Ole Henriksen, Spanien, døde 5. december, 
2022, i en alder af 90 år. Efter to år på skoleskibene ”Georg 
Stage” og ”Danmark” samt Navigationsskolen i Køben-
havn, blev Ole ansat i ØK, 1956, bl.a. som overstyrmand på 
M.S. ”Siena” sidst i 1960´erne. 1969 udstationeret fem 
måneder i Liverpool som chef for ØK´s terminal der. 
Overflyttet til hovedkontoret 1970 med Cargo Super-
intendent ansvar for Nordeuropa og Middelhavet. 
Udnævnt til kontorchef, cargohandling afdelingen, 1975, 
også med ansvar for konstruktion og bygning af ØK´s 
marine container flåde. Efter pensionering boede Ole med 
sin kone en periode i Wales.  Efter nogle år flyttede de til 
Spanien

Jørgen Blom, Vejle, er død, 85 år gammel. Jørgen blev 
ansat i ØK, 1954, og udsendt til Bangkok i 1960, hvor han 
blev tilknyttet i Oriental Stores med ansvar for importfor-
retningen og afskibning af træ. 1962 blev han forflyttet til 
datterselskabet, Thai Coconut Industries, hvor han i 1963 
blev leder af kontoret i Hat Yai.  Jørgen forlod ØK i 1966.  
Senere ansat som JAKA´s direktør i deres skinke 
opskærings fabrik i New Jersey, USA.

Georg E. Pedersen, USA, død, 21. november 2022, 88 år. 
Som 14-årig var hans første ture på DFDS-skib M/S KNUD 
imellem Antwerpen og Danmark. Derefter et år på ØK´s 
M/S KOREA, der blev Georgs første rigtige oplevelse på de 
store have. Herefter voksede han i graderne i takt med 
påmønstringer på fragtskibe for mange rederier, sidst Sea-
Land. Dette citat fra NBC News er rammende for hans 
karriere: “He became a US Citizen in 1961, joined the 
Masters, Mates and Pilots in 1962. His memoir book, My 48 
Years at Sea: From Deck Boy in Denmark to Captain in 
America, chronicles stories from many of the 62 ships he 
served on including Gateway City’s rescue of 51 Vietnam-

ese refugees on July 13, 1978. Years later, many of those 
refugees and their families met with Georg to thank him for 
his part in that rescue. He was Chief Mate at the time, and in 
an NBC News interview, as the interview was being 
recorded, Georg said: ‘What you have to realize is that 
when you are out on the open sea, we are all brothers and 
sisters. If someone needs help, you give them help”.

Bjarne Dyrved, Houston, USA, er død, 86 år. Bjarne 
tiltrådte ØK-elevholdet 1953 i Maskinafdelingen, og gjorde 
i flere omgange tjeneste i ØK Thailand, inden han i 1966 
søgte videre i Haldor Topsøe koncernen. Han var indtil sin 
pensionering direktør for Topsøe, Houston USA. Bjarne 
holdt fortsat tæt kontakt til sine kolleger fra ØK-tiden bl.a. 
Anton Nissen. Og han var til frokost hos cykel- og ØK-
karriere vennen, Jens Mortensen, på Frederiksberg 
sammen med Erik (foto) Piil Clausen så sent som oktober 
2022. Men hjemme i Houston igen, stod det i januar klart, at 
han skulle igennem en meget kompliceret hjerteoperation, 
som han ikke overlevede. 

Verner Johanson, døde af en kræftsygdom, 2. februar 
2023, i en alder af 78 år.  Verner blev ansat som elev i ØK, 
1960. Hans første udsendelse var til Vancouver i 1966 
efterfulgt af Sct. Thomas, 1971–1973, San Francisco 
1973-1976. Efter et par år i København blev han 
udstationeret til Tokyo kontoret, 1980, efterfulgt af 
Sydafrika, hvor han mødte sin hustru, Marion, Hong Kong 
og Singapore. Verner var i hele sin karriere tilknyttet 
skibsafdelingen, de sidste år som regionschef for 
datterselskabet GEM (Global Equipment Management). 
Da ØK afviklede sine linjeaktiviteter til A.P. Møller-
Mærsk,1993, stoppede Verner i ØK og blev ansat i Clipper 
Bulk A/S, Danmark, som Controller i Finansafdelingen.

Dødsfald – Æret være deres minde
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Nakskov Museum aktuelt

Foto: Erik Bøgh Christensen

Ærgerlig udvikling for 
Nakskov Skibs- og Søfartsmuseum
Nakskov Skibs- og Søfarts museum 
flyttes som tidligere omtalt i ØK Bladet 
efter planen ud af Nakskov Havn til en 
tidligere biblioteksbygning i Kloster-
gade midt i byen. Museet har siden 
åbningen for 25 år siden været stærkt 
præget af ØK´s skibsflåde i særlig 
relation til Nakskov Skibsværft og i 
flere tilfælde modtaget støtte af ØK 
Fonden. 

–  Det er så ærgerligt, siger lederen af 
museet de seneste snes år og æres-
medlem af ØK Klubben, Mogens 
Andreasen, i et stort interview til fag-
bladet Søfart. Mogens uddyber også, 
at han er ærgerlig over, at museet ikke 

indgår i kommunens plan for udvikling 
af havneområdet. De nye rammer, der 
stilles til rådighed i det tidligere 
bibliotek, er ikke hensigts-mæssige 
med sin placering væk fra havne-
miljøet og det gamle område for 
Nakskov Skibsværft. Men han mener 
også, det er ærgerligt på grund af 
udpræget skimmelsvamp i hele byg-
ningen, der flyttes ind i, og det betyder 
at hele kælderen skal lukkes af.  Rum 
inddelingen er i øvrigt ikke hensigts-
mæssig i forhold til det, der har været 
rammen hidtil på havnen.

Mogens Andreasen oplyser til ØK 
Bladet, at han stiller sig loyalt til rådig-

hed for flytningen som konsulent, når 
den skal gennemføres, men at der 
endnu ikke er en konkret tidsplan for 
det.

Skoleskibet Danmark til byen

Udviklingen til trods er der også godt 
nyt fra Mogens i Nakskov: - Skole-
skibet Danmark kommer til Nakskov, 
21.- 25. juni, som markering af det er 
90 år siden, det navnkundige skoleskib 
blev bygget på Nakskov Skibsværft. Vi 
håber også at se mange fra ØK 
Klubben i Nakskov disse juni-dage, 
siger Mogens Andreasen. 

    ELJ
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Der er virkelig perspektiver i det fokus, der i denne tid er på 
ØK´s og ikke mindst stifteren, H. N. Andersens virke. Lige 
fra DR´s dramaserie, Matadorerne, flere artikler i dags-
pressen, i litteraturen som Henrik Rasmussens, Solen gik 
ned over ØK (nu i 2. oplag), der blev fulgt fint op i DR P1 
programmet, Følg Pengene. Samt i anden nærmest 
utallig litteratur og artikler.

Og nu også med øget ungt fokus på ØK i det projekt, der 
omtales på ØK Bladets forside og her på siderne for 
undervisnings film og medfølgende materiale om, hvad de 
unge kan tage til sig om alt det, ØK stod for i stiftelsen og 
det videre forløb gennem mange år. 

Ung læring i dag

De fleste unge kender knapt ØK i dag – men de kan lære 
af det, når nu mulighederne byder sig.

Via Udsyn-forfatteren, Martin Jess Iversen, er ØK Bladet 
kommet i besiddelse af H. N Andersens håndskrevne 
strategi inden stiftelsen af ØK for den højt besungne 
vekselvirkning i produktion og transport kunne medføre 
på højeste verdensomspændende plan. Ja – hvor HNA´s 
motto, ”Jorden er ikke større end den kan omspændes af 
tanken” - har endnu bedre aktuelle betingelser på split-
sekunder teknologisk  (Se udskrift af H. N. Andersens 
strategi på hjemmesiden). 

Hvad tog A. P. Møller med fra ØK?

Vi håber, at producenterne af Nexus-projektet målrettet de 
unge aktuelt får held til at formidle budskaber og inten-
tionerne i skabelsen og driften af ØK.

Og som vi så det i DR´s Matadorerne var H. N. Andersen 
noget af en vinder dengang i spillet med Glückstadt´erne 
og Tietgen. Blot ærgerligt, at serien ikke tog os et step 
videre med den senere vigtige matador, A. P Møller, end 
blot kort antydning i seriens sidste frekvens. Mon vi kan 
håbe på, at DR senere dokumenterer, hvad ØK kom til at 
betyde for A. P Møller og hele hans projekt? Møller 
skelede givet meget til HNA-strategien.  

HNA og løverne i dag?

Undertegnede kan så heller ikke dy sig for at føre HNA-
strategien videre. Ville den f.eks. bestå testen, hvis han 
skulle kastes for DR´s ”Løvernes hule” i dag? 

Tankespillet om at se Andersen i studiet foran løve-
panelet er relevant. Hvor de afæsker ham svar på detaljer 
om hele strategiens finansiering og praksis i de enkelte 
momenter udsat for nærgående spørgsmål.

Mon det ikke også i dag ville ende i pæne investeringerne 
fra hulen og mange andre? Altså læren af det?

Nexus-projektet aktuelt målrettet inspiration til de unge 
kan forhåbentlig udmønte sig i gode eksempler. Vi glæder 
os til at følge det i ØK Bladet. 

Ville HNA klare sig i dagens ”Løvens Hule”?

Redaktørens á propos... Erik Ljunggren

– mon HNA i dag havde klaret løve-testen i DR?

Diverse bl.a. fonds kommentarer ny ØK Film og redaktørens a propos

Der har den seneste tid været stærkt fokus på ØK´s historie som 
f.eks. i DR-serien, Matadorerne, hvor H. N. Andersens ØK havde 
en markant rolle. Det blev også til flere optagelser med ”den 
ældre” H. N. Andersen ved skuespilleren Jesper Christensen i 
Asia House, hvor husets eventleder, Simone von Burgwald, 
sikrede de perfekte rammer for filmholdet.   

Der blev arbejdet intenst med optagelserne til DR´s Matadorerne i 
HNA´s navnkundige kontor i Asia House. I øvrigt er dette lokale i 
Asia House opgraderet med vægtekster om ØK-historien 
sammen med en lang række interessante og flere hidtil ukendte 
historiske billeder. Som det fremgår er også Kompagniets vigtige 
kongelige samarbejde markeret med Knud Nellemoses buste af 
Prins Axel, der som bekendt var direktør og formand for ØK frem 
til 1953 efter H. N. Andersens død. Bemærk også det herlige 
motiv ved busten med prinsen og hans nærmeste, prinsesse 
Margaretha og prinserne Georg og Flemming.    Orient´s Fond: 

ØK naturlig del af den maritime kulturarv 
I forlængelse af artiklen på forsiden 
om ØK-historiens inspiration også til 
dagens unge generationer, har ØK 
Bladet foranlediget kommentarer fra 
projektets økonomiske støtter, Ori-
ent´s Fond og ØK Fonden. 

Jonas Mortensen Tjelberg på vegne af 
Dampskibsselskabet Orient´s Fond: 
- Det Østasiatiske Kompagni er med 
sin virksomheds-historie en naturlig 
del af den maritime kulturarv og 
dermed helt i tråd med de formål, som 
Orient's Fond med sit særlige mari-

time fokus støtter. Samtidig stiftede 
Kompagniet nogle år efter den 
russisk-japanske krigs afslutning i 
1915, Dampskibsselskabet Orient, 
som muliggjorde, at dampskibene 
kunne drives af D/S Orient, medens 
ØK selv kunne koncentrere sig om 
motorskibe. Endskønt ØK's enga-
gement i D/S Orient sluttede med 
afhændelsen af Kompagniets over-
dragelse af ejerposten til Land-
mandsbanken i 1923, var det hund-
rede år senere i 2022 oplagt for 
Fonden at støtte formidlingen af ØK's 

historie. Blandt andet fordi D/S Orient i 
en meget væsentlig fase for dansk 
skibsfart var del af Kompagniet. 

Nok så vigtigt, fortsætter Jonas 
Tjelberg, rummer denne periodes ofte 
forbavsende entreprenørskab, glo-
bale udsyn og mod i den maritime 
sektor perspektiver, som forhåbentlig 
kan inspirere og motivere især nu-
tidens unge til at levendegøre disse 
tilgange på ny.

Direktør Susanne Rumohr Hækkerup, 
ØK Fonden: - ØK-Fonden er rigtig 
godt tilfreds med, at unge mennesker 
gennem Nexus' undervisningsmate-
riale nu får mulighed for at stifte 
bekendtskab med ØK og dets be-
tydning for Danmark. For mange unge 
er det sikkert første gang, de støder på 
ØK's navn, mens alle i deres bedste-
forældres og oldeforældres gene-

ration typisk kendte mindst en, der 
arbejdede for Kompagniet. 

ØK-Fonden bygger i sit arbejde med 
at skabe tættere relationer mellem 
dansk erhvervsliv og Asien på de 
samme visioner, som H. N. Andersen 
grundlagde ØK på, og forhåbentlig 
kan mødet med ØK gennem det nye 
undervisningsmateriale bidrage til at 

give de unge mennesker udsyn og 
interesse for samhandel, logistik og 
produktion. 

ØK-Fonden får ikke tilført nye midler 
og er derfor meget glade for sam-
arbejdet med Orient´s Fond, der har 
gjort det muligt at sikre støtte til 
projektet.

ØK Fonden: Dengang kendte alle 
personligt mindst én i ØK
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By & Havn rammer plet - de har 
åbenbaret et skatkammer på Nordre 
Toldbod 3. Det blev klart for mange af 
os i ØK Klubben ved årets første 
medlems-sammenkomst, 22. februar. 
I en meget dedikeret fortælling og 
rundvisning ved By & Havns, Louise 
Augusta Krogh og Carsten Arlund, så 
vi beviser for, hvordan Københavns 
Havn opstod omkring os og samtidig 
en af de betydelige rammer for 
udvikling af ØK´s handels- og skibs-
aktiviteter. Det er jo en kendsgerning, 
at H. N. Andersen og ØK tidligt var 
stærkt inspireret af mulighederne for 
Frihavnen og placerede Asia House 
samt lagerbygninger klods op her. 

Udstillingen er spækket med foto, kort, 
tegninger samt arkivalier. Trods tidens 
tand er materialerne i øvrigt stadig i 

brug som arbejdsredskab for By & 
Havns anlæg under den nuværende 
havnebygmesters ledelse.  Hvis f.eks. 
Frihavnen eller Langelinie renoveres, 
skal man aktuelt vide, hvordan kajen 
er bygget oprindeligt. Svarene findes i 
de ruller og dokumenter, som vi så og 
hørte om. Og det er langt fra slut med 
udviklingen af udstillingen, fordi der 
løbende findes nye ”skatte”. 

Der er også fokus på projekter, som 
aldrig blev til noget. F.eks. en Amager-
kanal, der ville sikre to ud- og ind-
sejlinger for havnen samt et stort, højt 
broprojekt a la Tower i London, som 
heller aldrig blev realiseret. Men 
faktisk lever mange af de forliste 
projekter lidt endnu i tanker og ideer 
for udviklingen af Nordhavnen og 
Lynetteholmen.

Som dengang med ”tolderne og 
synderne”

Efter besøget i Toldbodens skat-
kammer samledes vi hos naboen, 
Lumskebugten, til silde-frokost og 
hygge. Det hele hang lidt sammen 
denne dag, for Lumskebugten var 
også tidligere værtshus og samlings-
punkt for ”toldere og syndere”. 

Klubbens tovholdere på arrange-
menter var Søren Tousgaard og 
Kerstin Jacobsen. Udstillingen i 
Nordre Toldbod 3 har fri adgang 
mandag-fredag fra kl. 10-15.     
        
    ELJ

Som det fremgår her på billedet, har 
en af ØK Klubbens historiske nestorer, 
Jens Mortensen, fortsat gang i pluk fra 
sin navnkundige, omfattende bogreol 
med ØK-litteratur. Nu gælder det bl.a. 
Kronprins Frederiks rejse med Fionia 
til Østen. Det må dog vente til næste 
blad af pladshensyn i denne omgang. 

***

Redaktionen har af samme årsag 
også skudt omtale af forfatteren Anna 
Eckhoffs udgivelse af bogen, Spor-
skifte, som er udkommet på forlaget 
Linje H. Anna har en fortid i ØK Data, 
og hun er niece til Jørgen Vibe 
Christensen, ØK. Der arbejdes også 
på, at Anna kommer til et medlems-
arrangement i ØK Klubben.

           ELJ

ØK Bladets redaktion får løbende meldinger fra klubbens 
medlemmer om besøg på stedet, når vejen går til Bangkok 
og Thailand. Desværre er der fortsat ikke opløftende nyt 
om bygningens aktuelle tilstand og planer, men huset står 
der da trods alt. Og sidste år, 2022, sluttede med, at der 
kom kulør på huset, som det fremgår her, i forbindelse med 
lys-festival´en, Awakening Bangkok, 16.- 25. december.  

Ellers går alle meldinger på, at ikke alene bygningen 
forfalder, men også hele det navnkundige område.  ØK 
Bladet følger det, og vi samler op på de mange tilkende-
givelser, redaktionen modtager.

I næste ØK Bladet kommer også nyt om ØK´s navnkundige 
WICO-administrationsbygning på Skt. Thomas formidlet af 
klubmedlem, Preben Skøtt. 

      ELJ

Det store billede her viser fokus i skatkammeret med skitseruller og protokoller bag en af dagens værter (til venstre), Carsten 
Arlund, samt nærfoto at protokollen for Frihavnen og andre af datidens skitser i ruller. Som det også fremgår blev der lyttet intenst 
til formidlingen blandt gæsterne fra ØK Klubben. (Foto: Kerstin Jacobsen, Maria O. M. Jensen og Erik Ljunggren) 

Skatkammeret på Toldboden

Klubmedlem, Jan Vistisen, har forsøgt 60+ job-dialog 
med Brian Mikkelsen, Dansk Erhverv, som det fremgik af 
ØK Bladet (side 9) sidst. 

Brian Mikkelsen har nu reageret med dette svar til ØK 
Bladet: - Det korte svar er til dig, Jan, at forhåbentligt 
ingen søger forgæves efter job – også blandt jer på 60+. 
Den bedste rekrutteringsstrategi for en hvilken som helst 
virksomhed i en hvilken som helst branche er at 
rekruttere de medarbejdere, som virksomheden har brug 
for på baggrund af ansøgernes kompetencer. 

Alder bør i den sammenhæng ikke spille en rolle, og det 
gør det tilsyneladende heller ikke i langt de fleste tilfælde, 
når virksomhederne rekrutterer nye medarbejdere. De 

foreløbige tal for virksomhedernes ansættelser af 
ansøgere over 60 år for 2022 ligger tæt på 49.000, og jeg 
krydser fingre for, at det i år runder 50.000. Det ville være 
en flot foreløbig milepæl på en udvikling for antallet af 
nyansættelser i aldersgruppen 60+, som i givet fald vil 
være blevet fordoblet de sidste ti år.  

Det er hårdt arbejde at søge job, og 150 ansøgninger, 
som du, Jan, lyder umiddelbart som rigtig mange afslag - 
for mange. Så jeg har stor respekt for, at det ikke får dig til 
at give op. Det håber jeg heller ikke, det gør, for som sagt 
lykkedes det for rigtig mange i aldersgruppen at lande et 
job til stor gavn for virksomhederne.

      ELJ

Brian Mikkelsen: Job til alle – også 60+´erne

Jens på vej med kronprins-rejse

Kulør på Asia House Bangkok

Utvivlsom er ØK´s navnkundige hovedsæde på Oriental 
Avenue i Bangkok et ikonisk minde om Kompagniets 
internationale storhedstid. Det blev f.eks. også bekræftet i 
DR-serien, Matadorerne, som fik adgang til bygningen 
under optagelser i Bangkok.
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Vi startede med skattejagt hos By & Havn – Fortsætter med generalforsamling, Frederiksberg Have, Tivoli-revyen og golf

Arrangement ansvarlige:
Maria O. M. Jensen og Torben Nielsen. 

Arrangement ansvarlige: Golfudvalget ved Claus Meulengracht.

MARTS 2023 MARTS 2023

22. juni: Tivoli Revyen efter Price-menu

28. juni: ØK-golf i Hornbæk

20. april: Her er frit slag for debat og ideer – 
garneret af ikonisk sang og thai menu
ØK Klubben afvikler som bebudet generalforsamling, 
torsdag 20. april kl. 17, i Asia House (dagsorden og regn-
skab næste sider). Det er årets bedste mulighed for, at 
medlemmerne personligt kan bidrage med kommentarer 
og ideer i stort som småt i forbindelse med diverse punkter i 
dagsordenen – og i øvrigt. Det er også en god anledning for 
at mødes til dialog om alt aktuelt samt ikke mindst ”husker 
du…?”  

Musik og sang inden fri thai-menu 
Vi skal også varmes godt op til spisningen efter general-
forsamlingen. Her får vi igen hjælp af sangfuglen, Mette 
Lethan, og pianisten, Gorm Bülow. De skabte en ikonisk 
”We´ll Met Again”-stemning i Asia House, oktober 2021, da 
vi åbnede igen efter den lange corona-pause. Og vi tager 
højde for, at alle denne gang kan synge med på legen-
dariske, Mandalay.

Min Thai Take Away fra Frederiksberg står for aftenens 
menu. Thailandske Min sikrer den smag, vi alle elsker 
derude fra, sammen med sin mand, Hans Siegfredsen, 
bl.a. Dansk Thai Forening, som ØK Bladet omtalte i 
seneste udgave.      

Din deltagelse i generalforsamling, velkomstdrink, 
underholdning samt menu er vederlagsfrit. Der skal kun 
afregnes for drikkevarer efter nærmere anvisning på 
dagen. Vi beder dog af hensyn til arrangementet om din 

bindende tilkendegivelse på, vi ser dig og eventuel 
ledsager, 20. april kl. 17 i  Asia House.

 Vi beder dig hurtigst muligt om direkte e-mail tilkende-
givelse til aktivitetsudvalgets formand:

Maria O. M. Jensen – morasutti@hotmail.com 

Sidste frist for tilkendegivelsen til Maria om din deltag-
else i generalforsamling, underholdning og spisning 
er, tirsdag 11. april.  

Nu kommer der igen gang i brass- og operabådene på kanalerne i 
Frederiksberg Have. Og de klub-medlemmer, der sikrer sig efter ”først-til-
mølle-reglen”, kan være med, lørdag 3. juni kl. 12.30. Vi er med i fire robåde 
og sejler sammen med en femte båd med messing blæserne, Scandinavian 
Brass Quintet, og sopranen, Liselotte Dan Schumacker, rundt i kanalerne en 
god times tid. Undervejs er der også fortælling om alt det historiske. Vi 
mødes ved indgangen på Frederiksberg Runddel. Max 40 tilsammen i 
bådene, så vi gennemfører ”først til mølle” tilmelding og betaling af gebyr via 
klubbens hjemmeside. Frist tilmelding senest, tirsdag 23. maj.  

Gebyr til bådene og frokost er samlet kr. 400 pr. deltager inkl. gode, festlige 
bobler. Hvis man vælger kun at deltage i bådene er gebyret kr. 150, som 
registreres ved tilmeldelsen. Når vi er godt i land, er der kl. 14 sørget for gode 
pladser i nærliggende M. G. Petersens Familiehave på Pile Allé. Tilmelding 
á kr. 400 er også bindende for frokost,  

Arrangement ansvarlige: Kerstin Jacobsen og Torben Nielsen.   

Lisbeth Dahl, John Price og co. slår nu deres revy-folder i 
Glassalen, Tivoli, og ØK Klubben følger dem. Som omtalt i 
seneste blad har klubben sikret gode pladser i revyen og til 
middag forinden i Brdr. Prices restaurant lige ved siden af 
revyen. Der har været meget stort pres på revyen, så klubben 
sikrede reservationer i god tid med middag kl. 17 og 30 
revybilletter til samlet gebyr for medlemmerne kr. 850. 

Vi bad tidligt om tilmelding og betaling via hjemmesiden og 
aktivitets-formand, Maria – e-mail:   morasutti@hotmail.com
Og vi kan allerede nu melde næsten udsolgt, men kontakt 
gerne Maria for at høre om de sidste plaser samt afbud eller 
venteliste.

ØK Klubbens traditionsrige golfturnering afvikles igen 
under de skønne rammer i Hornbæk. Fakta om 
arrangement og tilmelding kommer elektronisk direkte 
fra golfudvalget til hidtidige deltagere samt i klubbens 
nyhedsbreve, hjemmeside samt i ØK Bladet primo juni. 

Obs på, at vi tidligere har omtalt afvikling af arrangementet til 
30. juni, men det er flyttet frem til 28.juni på grund af større 
arrangementer på anlægget, 30. juni. Så nyt golf-kryds i 
kalenderen, 28. juni. Dagen afvikles såvel på banerne som i 
restauranten efter samme koncept som hidtil. 

sI FREDERIK VI'  FODSPOR

Vi gentager de herlige timer fra sidste år. ØK Klubben har reserveret robåde til Brass 
og Opera i Frederiksberg Haves kanaler, 3. juni, samt efterfølgende frokost i M. G. 
Petersens Familiehave på Pile Allé.

3. juni: Brass & Opera i Frederiksberg Have3. juni: Brass & Opera i Frederiksberg Have

Kryds i øvrigt aktuelt af i din kalender:  
(Alle detaljer følger i ØK Bladet nr. 2 og 3)

Din tilmelding til de aktuelle arrangementer – se kolofonen på bagsiden, side 16.

***
Køb af drikkevarer ved klubbens Asia House arrangementer: Vand 15 kr. - Øl 20 kr. - Rød-/hvidvin pr. glas 25 kr. eller 125 
kr. pr. flaske. Kontant afregning eller mobile pay 4087 3056.  

HAR DU HUSKET AT TILMELDE DIG KOMMENDE ARRANGEMENTER

Torsdag 27. juli, sommertræf Asia House:
Herboende og tilrejsende ØK-kolleger mødes uformelt.

Arrangement-ansvarlige:
Andy Vels Jensen og Erik Ljunggren. 
Se også omtale af arrangementet i formandshjørnet, 
side 16.

Tirsdag 19. september, besøg hos Carl Hansen & 
Søn Møbelfabrik på Fyn. Vi søger igen ud i landet, 
denne gang for at besøge vores ØK-kollega, Knud Erik 
Hansen, som jo nu driver familie-møbelikonet, Carl 
Hansen & Søn. Knud Erik er med ved præsentationen af 
møbelfabrikken i Gelsted. Der arrangeres frokost inden 
besøget på fabrikken. Mange vælger vel igen at køre 
selv fra hele landet, men der arrangeres også bus fra 
København. 

Arrangement-ansvarlige:
Søren Tousgaard og Peter J. Bang. 

Mandag 16. oktober, Jutlandia:
Vi planlægger særligt arrangement på Langelinie og i Asia 
House i forbindelse med, at ØK´s hospitalsskib, Jutlandia, 
denne dag i 1953 sidste gang anløb København som Røde 
Kors-skib efter krigen i Korea. 

Arrangement-ansvarlige: Hele aktivitetsudvalget.

Torsdag 16. november kl. 17, Asia House.
Honorarbissernes julefrokost. 

Arrangement-ansvarlige:
Niels P. Veje og Kerstin Jacobsen. 

Mandag, 11. december, Asia House kl. 16. Julebanko. 
Arrangement-ansvarlige: Hele aktivitetsudvalget.  

dcdc

dc
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sikrede reservationer i god tid med middag kl. 17 og 30 
revybilletter til samlet gebyr for medlemmerne kr. 850. 

Vi bad tidligt om tilmelding og betaling via hjemmesiden og 
aktivitets-formand, Maria – e-mail:   morasutti@hotmail.com
Og vi kan allerede nu melde næsten udsolgt, men kontakt 
gerne Maria for at høre om de sidste plaser samt afbud eller 
venteliste.

ØK Klubbens traditionsrige golfturnering afvikles igen 
under de skønne rammer i Hornbæk. Fakta om 
arrangement og tilmelding kommer elektronisk direkte 
fra golfudvalget til hidtidige deltagere samt i klubbens 
nyhedsbreve, hjemmeside samt i ØK Bladet primo juni. 

Obs på, at vi tidligere har omtalt afvikling af arrangementet til 
30. juni, men det er flyttet frem til 28.juni på grund af større 
arrangementer på anlægget, 30. juni. Så nyt golf-kryds i 
kalenderen, 28. juni. Dagen afvikles såvel på banerne som i 
restauranten efter samme koncept som hidtil. 

sI FREDERIK VI'  FODSPOR

Vi gentager de herlige timer fra sidste år. ØK Klubben har reserveret robåde til Brass 
og Opera i Frederiksberg Haves kanaler, 3. juni, samt efterfølgende frokost i M. G. 
Petersens Familiehave på Pile Allé.

3. juni: Brass & Opera i Frederiksberg Have3. juni: Brass & Opera i Frederiksberg Have

Kryds i øvrigt aktuelt af i din kalender:  
(Alle detaljer følger i ØK Bladet nr. 2 og 3)

Din tilmelding til de aktuelle arrangementer – se kolofonen på bagsiden, side 16.

***
Køb af drikkevarer ved klubbens Asia House arrangementer: Vand 15 kr. - Øl 20 kr. - Rød-/hvidvin pr. glas 25 kr. eller 125 
kr. pr. flaske. Kontant afregning eller mobile pay 4087 3056.  

HAR DU HUSKET AT TILMELDE DIG KOMMENDE ARRANGEMENTER

Torsdag 27. juli, sommertræf Asia House:
Herboende og tilrejsende ØK-kolleger mødes uformelt.

Arrangement-ansvarlige:
Andy Vels Jensen og Erik Ljunggren. 
Se også omtale af arrangementet i formandshjørnet, 
side 16.

Tirsdag 19. september, besøg hos Carl Hansen & 
Søn Møbelfabrik på Fyn. Vi søger igen ud i landet, 
denne gang for at besøge vores ØK-kollega, Knud Erik 
Hansen, som jo nu driver familie-møbelikonet, Carl 
Hansen & Søn. Knud Erik er med ved præsentationen af 
møbelfabrikken i Gelsted. Der arrangeres frokost inden 
besøget på fabrikken. Mange vælger vel igen at køre 
selv fra hele landet, men der arrangeres også bus fra 
København. 

Arrangement-ansvarlige:
Søren Tousgaard og Peter J. Bang. 

Mandag 16. oktober, Jutlandia:
Vi planlægger særligt arrangement på Langelinie og i Asia 
House i forbindelse med, at ØK´s hospitalsskib, Jutlandia, 
denne dag i 1953 sidste gang anløb København som Røde 
Kors-skib efter krigen i Korea. 

Arrangement-ansvarlige: Hele aktivitetsudvalget.

Torsdag 16. november kl. 17, Asia House.
Honorarbissernes julefrokost. 

Arrangement-ansvarlige:
Niels P. Veje og Kerstin Jacobsen. 

Mandag, 11. december, Asia House kl. 16. Julebanko. 
Arrangement-ansvarlige: Hele aktivitetsudvalget.  
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Generalforsamling Asia House 20. april kl. 17.00 ØK Klubben regnskab 2022

MARTS 2023 MARTS 2023

ØK KLUBBEN 
Regnskab 2022 i forhold til 2021 og budget 2023

Resultatopgørelse 1. januar - 31. december     

Indtægter 2021 2022 2023 

Kontingent -220.200 -174.145,91 165.000 

ØK Fonden -165.000 -165.000,00 165.000 

Andre indtægter -4.386 -1.260,00 0 

Indtægter i alt  -389.586 -340.405,91 330.000 

Udgifter    

Arrangementer 44.340 48.295,12 73.000 

ØK Bladet inkl. porto 153.202 156.580,95 152.000 

Administration & lønninger 28.701 29.183,21 24.200 

Diverse møder i Asia House 11.585 18.790,50 16.000 

EDB, Hjemmesiden, gebyr 30.093 28.069,88 26.000 

Generalforsamling 0 25.866,07 20.000 

Vingaver/Mærkedage 21.324 25.906,00 18.800 

Hensættelse 75 år jubilæum 50.000 0 0 

Hensættelse digitalisering af ØK-blade 50.000 0 0 

Udgifter i alt  389.245 332.691,73 330.000 

Årets Resultat  -341 - 7.714,18 0 

    
Balance pr. 31. december     
Aktiver    
Kassebeholdning 600 600,00  
Danske Bank 473.598 184.363,87  
Forudbetalte poster 0 13,800,00  

Webbutik tilgodehavende 0 0  
Beholdning af drikkevarer 3.095 600,00  
Forudbetalte arrangementer 0 0  

Aktiver i alt  477.293 199.363,87  
Passiver   

Kapitalkonto primo 103.633 110.324,19  

Periodens resultat 341 7.714,18  

Egenkapital i alt 103.974 118.038,37  

Medlemmers forudbetalte kontingenter 21.650 15.300,00  

Medlemmers forudbetalte arrangementer 42.450 4.950,00  

Skyldige omkostninger 8.500 0  

Hensættelse  300.000 60.500,00  

Skyldig A-skat og AMB 629 504,00  

Skyldige feriepenge 89 71,50  

Passiver i alt  477.293 199. 363 ,87  

    
København, den 30. januar 2023 

Ovennævnte regnskab er revideret og godkendt:: 

Formand: Andy Vels Jensen         Kasserer: Erik Bøgh Christensen         Revisor: Jens Høding
 

1. Valg af dirigent.

2. Formandens beretning. 

3. Det reviderede regnskab 2022 til godkendelse. Se modsatte side.

4. Budget 2023 og kontingent 2023. Bestyrelsen foreslår uændret kontingent 
 kr. 350 årligt eller livsvarigt kontingent én gang for alle, kr. 3.500.

5. Behandling af indkomne forslag.

6. Valg af bestyrelse

Andy Vels Jensen, formand. På valg og villig til genvalg. 

Erik Ljunggren, næstformand, redaktør ØK Bladet m.m.

Erik Bøgh Christensen, kasserer. 

Pia Wind, sekretær.

Niels Peder Veje. På valg og villig til genvalg.

Jens Bjergmose, formand for kommunikations-udvalget. På valg og villig til 
genvalg.

Maria O. M. Jensen, formand for aktivitet-udvalget. Maria ønsker ikke genvalg. Det 
foreslås, at der ikke sker nyvalg til bestyrelsen, så den ”slankes”. 
 
Torben Nielsen. Aktivitetsudvalget m.m. På valg og villig til genvalg.

Søren Tousgaard Jensen, aktivitet-udvalget.
 --

Udvalgene konstitueres umiddelbart efter generalforsamlingen. 

7. Valg af revisor
 Jens Høding, villig til genvalg. 

8 Eventuelt
 

ØK Klubben Indkalder hermed ifølge vedtægternes paragraf 3, stk. 4, med mindst 14 
dages varsel til generalforsamling i Asia House, 20. april 2023 kl. 17. Dagsorden:

ØK Klubben er vært for underholdning
og thai-buffet efter generalforsamlingen
Detaljer for dagens program og tilmelding side 12

Bestyrelsen, 6.marts 2023
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Formandens hjørne

NYT FRA ØK KLUBBEN udgives af ØK Klubben. Redaktør Erik Ljunggren (ELJ, e-mail: erikjunge88@gmail.com) er i klubbens 
kommunikationsudvalg sammen med Jens Bjergmose (udvalgsformand), Maria O. M. Jensen, Erik Bøgh Christensen, Torben Nielsen 
samt hjemmeside-administrator, Jannie Ørsted Nielsen.  Udvalgets adresse er c/o ØK Klubben, Asia House, Indiakaj 16, 2100 København 
Ø, e-mail redaktion@eacclub.dk. Grafik, lay-out og tryk: Goran Jankovic & Regnbuetryk ApS. Klubbens e-mail eacc@eacclub.dk og 
hjemmeside www.eacclub.dk.

Klubbens bankkonto: Danske Bank nr. 1551-16751790 (SWIFT DABADKKK IBAN DK2730000016751790). MobilePay: 62 97 26.

KØB AKTIVITETER – BETAL KONTINGENT (pt årligt kr. 350): Du kan betale Dit kontingent og købe Din deltagelse i ØK Klubbens 
arrangementer via hjemmesiden, www.eacclub.dk. Vælg her fanen “medlemsside" (her bliver du bedt om adgangskode), gå ind i butik og vælg 
det ”produkt”, Du vil købe, og når Du trykker køb bliver Din indkøbskurv øverst i højre hjørne opdateret. Når Du har købt, trykker Du på ”kurven” 
tjekker om alle Dine ”varer” er der. Tryk derefter ”kassen”, og Du får et billede, hvor Du bedes taste Dine oplysninger inkl. kreditkort oplysninger. 
Tjek Dine indtastninger, tryk næste, og Din ordre er gennemført. OBS: Du kan naturligvis også betale med anviste MobilePay. 

ØK Bladet udkommer næste gang juni 2023 med redaktionel deadline medio maj.

Jeg håber, I kom godt ind i det nye år! Janni og jeg forlod 
36+ grader i Melbourne, 8. februar, og ankom hjemme i 
Svendborg til blot 2+ grader efter en 38 timers ”tur dør til 
dør”.  Men det positive er jo, at det nu heldigvis lysner, og 
hver dag bringer mere dagslys. Inden vi ved det, er det 
forår, og endnu en skandinavisk sommer står for døren. 

I ØK Klubben har vi allerede taget hul på rækken af 2023-
arrangementer med besøg hos By & Havn. Meget mere 
venter. Vi følger f. eks. i september op på et arrangement 
udenfor Sjælland, og det bliver denne gang Fyns land og 
vores kollega, Knud Erik Hansen, der står som vært. Læs 
mere om det hele inde bladet. 

Nyt i aktivitet-udvalget

Maria O. M. Jensen stopper som bebudet i bestyrelsen og 
dermed som formand for aktivitet-udvalget efter vores 
generalforsamling, 20. april. Medlemmerne af udvalget 
har valgt Erik Ljunggren som formand herefter, da han i 
forvejen var med i udvalget og koordinerer aktiviteter med 
bladet og hjemmesiden. Alle medlemmerne i udvalget 
tager ekstra fat, og de forskellige tovholdere har nu en 
manual, så de kan følge et arrangement til dørs. 
Derudover har medlem, Peter J. Bang, tilbudt at indgå i 
udvalget. Så der kommer nye og (forholdsvis    ) unge 
kræfter til! Velkommen Peter. 

Vi forventer i 2023 lige så mange aktiviteter som i 2022; og 
fem af dem afvikles i Asia House.  De populære aktiviteter 
i Frederiksberg Have, Tivoli Revyen, golf, julefrokosten og 
banko er også stadig i kalenderen.

Sommer-komsammen?

Vi kan ikke afholde en fødselsdagsfest hvert år med 
næsten 300 deltagere som sidste år, men vi forsøger, som 
nævnt med en sommer-komsammen i Asia House 
planlagt til ”lille fredag”, torsdag den 27. juli fra kl. 17: til 
21:30. Det bliver med drinks og ”aftensmad snacks”. Vi 
har brug for at alle, der vil deltage, melder sig til så snart 
dette arrangement åbner op på vores hjemmeside. Vi 

sender en kort reminder til alle 
via ”chimp mail”, så snart i kan 
tilmelde jer via hjemmesiden og 
følger op i næste blad, primo 
juni. Vi skal nå et minimum antal 
deltagere for at gennemføre det, så venligst meld ud 
hurtigt, da vi eventuelt (forhåbentlig ikke) skal annullere i 
god tid.

Kaj og Britta Runchel har nu – desværre - endeligt be-
sluttet at stoppe med at servere os bl.a. deres gode 
rijstaffel i Asia House. Det har været en lang dejlig rejse, 
og vi siger tak for mad! Fremadrettet er vi ovre i det 
thailandske køkken leveret af Min Thai, som omtalt inde i 
bladet i oplægget til generalforsamlingen, hvor vi måske 
ses også til underholdning og den gode thai mad! 

Desværre har vi set en betydelig nedgang i antallet af 
medlemmer. Vi er nu 517 medlemmer; og det er 23 færre 
end sidste år. En udvikling vi vist skal vænne os til. 

Klubben kom ud med et mindre overskud i 2022 og slutter 
året med en egenkapital på 118.000 kr. Vores udgifter 
samt indtægter var mere eller mindre ifølge budget; 
udover udsving op og ned for de enkelte arrangementer. 
Se mere til tallene inde i bladet. De i bestyrelsen, foruden 
Maria, der står til genvalg, inklusiv revisor, stiller gerne op 
til yderligere to år. Det glæder mig - mange tak til alle! 

Vi håber at vi i 2023 kan få lagt alle vore gamle ØK Blade 
ind på hjemmesiden. Vi har nu hele samlingen til rådighed!

Håber i alle har noget at se frem til i 2023. Det burde være 
muligt, selvom det nok kræver, at man ikke ser nyheder på 
TV…. Vi forsøger gerne med nyt, så drop os en e-mail, 
hvis I har noget på hjertet, ideer eller tanker, som kan 
inspirere bestyrelsen til at levere et endnu bedre produkt. 

Mod lysere tider – og mange, nye 
gode timer i ØK Klubben

Andy Vels Jensen 

Godt forår og pas på jer selv.

Bedste ØK-hilsner, Andy
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